
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

„Od začátku je pro mě synoda 
trochu jako stopovačka,“ říká 
synodní koordinátorka Jana 
Černá.

Na slavnost Seslání Ducha 
svatého se v naší diecézi udílela 
svátost biřmování.
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3Název kapitoly

Je to pár dnů zpátky, co jsme měla důvěrný 
telefonát s dcerou. Tématem hovoru byla 
čerstvá zkušenost s obdarováním. Jednalo se 
o štědrý finanční dar, který rodina dostala, když 
se blížila jistá tíseň, a dar přišel veliký a dřív, 
než stihli požádat o pomoc. Nadšeně jsme si 
o tom vyprávěly, pořád dokola a přidávaly další 
zkušenosti s Boží a lidskou štědrostí. Telefon 
stále na uchu, potřebovala jsem nastoupit do 
tramvaje. Zakrývala jsem si ústa a snažila se 
mluvit potichu, ale schovejte radost, stejně to 
bylo slyšet. Svědectví o Bohu, který se o nás 
stará v každé chvíli, který často předbíhá naše 
přání a překvapí, jak jen dokáže milující Otec. 
Přede mnou seděla starší, elegantní paní. 

Během hovoru se několikrát pootočila smě-
rem ke mně. Po chvilce jsem raději skončila, 
abych nerušila. Paní se znovu otočila, omluvila 
jsem se, pokud ji hovor rušil. Zavrtěla hlavou 
a s úsměvem řekla: „Naopak, já se chci omluvit 
vám, že jsem poslouchala. Nejsem věřící, ale 
mám veliké trápení, a jsem úplně na dně. Když 
jsem vás poslouchala, tak jsem se uzdravila.“ 
Hleděla jsem na ni s otevřenou pusou. A než 
jsem vystoupila, ještě jsem ji objala, a ujistila, 
že není opuštěná, ale Bohem milovaná. Mávaly 
jsme si jako dlouholeté přítelkyně. Celou cestu 
domů jsem žasla nad Bohem, jak podivuhodně 
koná v našich životech. 

Majka Lachmanová
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4 Co se stalo

Kněžský výlet
30. dubna se uskutečnil výlet pro biskupy, kněze, jáhny a pastorační asistenty. Snažili jsme se 

nějak navázat na podobná setkávání před covidem. Sešli jsme se v Mariánské Týnici, kde jsme 
program zahájili mší svatou. Následovala prohlídka, kterou si pro nás připravil ředitel Muzea 
a galerie severního Plzeňska v Mariánské Týnici pan Pavel Kodera. Po prohlídce jsme zhlédli 
povedené divadelní představení a následně jsme si zašli na výborný oběd. Část účastníků se 
poté odpojila ale my zbývající jsme se ještě vydali procházkou k hradu, kde opět následovala 
prohlídka. S organizací celé akce pomohli místní kralovičtí farníci. Poděkování patří i panu řediteli 
Koderovi a také všem účastníkům za vydařený den. Bylo hezké poznat tento kousek naší diecéze 
trochu blíže a seznámit se i s některými farníky. Za organizační tým 

Martina

Co se stalo
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Víkend pro tátu a dceru: S tebou mě baví svět
„Poslední dubnový víkend se fara v Horní Blatné rozezněla holčičími a dívčími hlasy následova-

nými hlubokými a vážnými hlasy jejich otců. Rozezněla se ale nejen fara, ale i srdce jednotlivých 
účastníků a snad i jejich vzájemné vztahy a přátelství. Akce nazvaná Otec a dcera totiž nabídla 
v dnešní době čím dál tím vzácnější možnost strávit čas otec-dítě, otec-dcera v poklidu, bez 
vyrušování vnějšími vlivy, bez nutnosti neustálé aktivity, dosahování výkonů a všudypřítomné 
roztěkanosti. Zde bylo možné prostě jen být, společně tvořit, naslouchat si, radovat se, smát se. 
Až když člověk zažije možnost být se svým dítětem intenzivně a naplno po delší dobu (i kdyby jen 
jeden víkend), uvědomí si, jak moc takové společné prožívání v běžných dnech chybí. Neméně 
důležité bylo i navazování nových přátelství mezi dětmi i otci, vzájemné sdílení a obohacování 
se o své životní zkušenosti a pohledy. Přispělo k tomu i vydařené počasí, které umožňovalo za 
téměř letních teplot opékat buřty na ohni a zároveň se koulovat zbytky sněhu. A samozřejmě 
i výborná organizace, počínaje jídlem a připravenými aktivitami konče. Biskupství proto patří 
velký dík za organizaci tohoto víkendu a umožnění nám otcům být se svými dcerami.“

Pavel Růžička

Slavnosti svobody
V sobotu 4. května sloužil biskup Tomáš Holub mši svatou za veterány a oběti válek v plzeňské 

katedrále sv. Bartoloměje v rámci Slavností svobody. Bohoslužby se zúčastnili také rodinní pří-
slušníci amerických a belgických veteránů. Mši svatou zahájil průvod s prapory za hudebního 



doprovodu skotského dudáka. Poté se biskup Tomáš Holub společně s náčelníkem generální-
ho štábu Karlem Řehkou a hejtmanem Plzeňského kraje Rudolfem Špotákem modlil za oběti 
válek a za mír. První čtení zaznělo v angličtině, druhé ve francouzštině a evangelium v češtině. 
Trojjazyčné byly také přímluvy. Hned po mši svaté se biskup Tomáš Holub, generál Karel Řehka 
a hejtman Rudolf Špoták připojili k zavodníkům na Běhu pro Paměť národa.

Žehnání pramenů
Prusíkův pramen v Konstantinových lázních požehnal 18. května biskup Tomáš Holub.
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Putování Jarky Strakové
V pátek 19. dubna odpoledne zahájila Jarka Straková pouť za zdar diecézní synody. Pouť ne-

může z časových důvodů uskutečnit v kuse, proto ji rozdělila do několika etap. 
„V pátek 19. dubna jsem vyrazila od katedrály sv. Bartoloměje do Rokycan. Přidal se ke mně 

manžel, aby mne podpořil. Je velmi statečný, ale pro bolesti nohou se vrátil domů dřív. V so-
botu jsem posnídala s Jindrou Fenclem a jeho psem. Vyprovodili mne na cestu, ani netušili, že 
mne bude provázet psí počasí. Zima, déšť a sníh po celý den do Strašic a Příbrami. Zde jsem 
ukončila 1. etapu.“

Jarka 

Pouť do Nepomuku
Pouť s přáteli bez domova a jejich přáteli proběhla 8. května do Nepomuka. Bylo nás tento-

krát opravdu hodně celých 48 poutníků... 41 lidí, kteří žijí na ulici a 7 dobrovolníků. Díky moc 
za pohostinnost a přijetí naším hostitelům ŘKF Nepomuk. Celá pouť se nesla v duchu synody 
a tématem bylo přijetí. Otázka, která nás doprovázela celou poutí a kterou vznesl Petr Hruška, 
generální vikář: „Kdy jsme se cítili ve svém životě přijatí tací, jací jsme?“ se odrazila i v synodních 
skupinkách. Bylo nám spolu opravdu hezky a prožili jsme moc milý a pokojný den. Děkujeme 
lidem bez domova, kteří nás opět obohatili svým pohledem na církev, svými gesty, postoji, 
názory a vytvořili přátelskou atmosféru. Děkujeme sponzorům, kteří nás podpořili na této cestě 
a našim dárcům, díky všem dobrovolníkům, že věnovali svůj čas a pomoc v přípravě a průběhu 
pouti. A těšíme se zase na příště. 

Za spolek K srdci, Lucka
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PilsAlive
Kapely a scholy hrající křesťanskou hudbu vystoupily na dalším ročníku hudebního festivalu 

PilsAlive, který se konal v sobotu 18. května na nádvoří bývalého františkánského kláštera 
v Plzni. Celý program zahájila skupina od plzeňských františkánů Spoleto. Následoval Sbor Cír-
kevní základní školy, Tučňáci od dominikánů, Špačci od katedrály sv. Bartoloměje, Pižďuchové 
z Bukovce a Pěvecký sbor Církevního gymnázia. Odpoledne pak program pokračoval koncerty 
skupin Efod a Filia. Celý festival vyvrcholil vystoupením Slávka Klecandra a Romana Dostála ze 
skupiny Oboroh. Těšíme se na příští ročník.

Den Plzeňské madony
V letošním roce převzali 27. května ocenění z rukou biskupa Tomáše za službu plzeňské diecézi 

tyto osobnosti:
Bc. František Kratochvíl (farnost Stříbro) - za mimořádnou spolupráci mezi farností a profesí 

ředitele ZUŠ Stříbro, za ochotu a pomoc při koncertech, bohoslužbách a dalších akcích napříč 
tachovským vikariátem. 

Mgr. Jana Černá (farnost Plzeň – Severní předměstí) – za profesionalitu spojenou s hlubokou 
lidskostí v zaměstnání, za obětavou službu na biskupství, v diecézi i ve své domovské farnosti 
Plzeň – Severní předměstí

Spolek aktivistů kostela Všech Svatých v Plzni – za celoživotní dílo při záchraně kostela a při-
lehlého hřbitova. Za spolek ocenění převzali Mgr. Petr Puchta a Josef Kabát.

P. Jaroslav Hůlle (moderátor společné duchovní správy ŘKF Klatovy) a Ing. Václav Chroust 
(místostarosta města Klatovy) - za příkladnou spolupráci města Klatovy a Římskokatolické 
farnosti Klatovy.
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Biřmování v plzeňské diecézi
Jmenuji se Anna Odvodyová a bydlím na faře 

v Liticích. Na biřmování jsem se těšila. Chtěla 
jsem být biřmovaná, protože jsem chtěla přijmout 
pečeť Ducha svatého. Svátost biřmování jsem 
přijala 19.5. ve své komunitě Jan Křtitel. Byl to 
čas, na který budu celý život ráda vzpomínat. 
Duch svatý promlouval a ťukal na srdce každého 
z nás a my jsme Ho přijali. V tento den mě Duch 
svatý naplnil radostí a pokojem. Utvrdil mě, že 
když Ho pustím do svého srdce a života, tak mě 
povede svým světlem. Chci se nechat Duchem svatým vést po celý život, protože vím, že On mě 
naplní, když Ho budu prosit.

Víkend pro matku a dceru
17.–19. května 2024 proběhl další z oblíbených tvořivých víkendů pro matku a dceru. Téma 

celého víkendu byla Bojovnice Júdit. Sešlo se 10 maminek a 10 dcer ve věku 12–14 let a víkend 
byl plný vyrábění voňavých mýdel, malování rozličných motivů na tašky či šperků k dokrášlení. 
Zároveň nás ve sdílení provázelo klíčové téma boje, ne-boje i bez-boje, ale také zdravé vědomí 
vlastní hodnoty a to jak ve dvojicích, tak i vzájemně mezi sebou. Moc krásný víkend v krásné přírodě 
šumavských lesů a luk. Všechny účastnice se vracely domů s nadšením, naplněním a pokojem.
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V Sokolově dne 28. dubna 2024

Milý Otče Petře, milý Otče Ireneuszi, milá 
sokolovská farnosti, 

pokračuji ve svých vizitacích v sokolovském 
vikariátu a bylo pro mne radostí strávit čas ve 
Vaší farnosti. 

Jste relativně malým společenstvím, ve kterém 
se všichni dobře znáte a do kterého je velmi silně 
vtisknuto charisma Vašeho dlouholetého faráře 
Otce Petra s jeho obrovským pracovním nasa-
zením, jež je vidět na neustále se vylepšujícím 
prostředí fary a nejen; s jeho velkým důrazem na 
autentické slavení liturgie, což se odráží nejen na 
razantní úpravě Vašeho bohoslužebného prosto-
ru; i s jeho bytostným zaměřením na péči o lidi 
handicapované, potřebné a strádající na okraji 
většinové společnosti, jak jsem se o tom mohl 

osobně přesvědčit při setkání s vedoucí organizace 
Kotec v Sokolově, paní Kurákovou, i s ředitelem 
spolku Pomoc v nouzi, panem Petrem Beránkem. 

A v současné době jste i farností, do které po 
velmi dlouhé době samostatného působení 
Otce Petra napřímo vstoupil se svojí službou 
i druhý kněz, Otec Ireneusz. Kněz, který má za 
sebou náročné roky a jak jsem od něho slyšel, je 
skutečně moc rád, že může zde být s Vámi. Kněz, 
který je v mnohém velmi jiný než Otec Petr. Jeho 
polská zkušenost plných kostelů a samozřejmosti 
svátostného života celých davů je v příkrém kon-
trastu s tím, co nyní prožívá ve Vaší sokolovské 
farnosti. A není to pro něho vůbec jednoduché. 

Ale já bych si moc přál, aby přítomnost dvou tak 
rozdílných kněží byla pro Vaši farnost význam-
ným obohacením všeho skvělého, co zde jako 
společenství Božího lidu prožíváte. Obohacením 

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací vydal v květnu do far-
nosti Sokolov. Níže vám předkládáme jeho dopis, který adresuje této 
farnosti.

Dopis do farnosti Sokolov
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různých pohledů a různých přístupů, které se 
mohou doplňovat, a tak ukazovat na velikou 
pestrost a na veliké bohatství, které je spojeno 
s tím, že jsme katolíci, tedy ti, kteří prožívají 
víru, jež má sílu oslovit úplně každého. Vím, 
že naplnění této mé představy záleží velkou 
měrou především na obou Vašich kněžích, 
a proto jsem s nimi o tom intenzivně hovořil. Ale 
mám v této věci velkou prosbu, abyste k tomu 
svou otevřeností a vnímavostí přispěli i Vy. A už 
dopředu Vám za to moc děkuji.  

Věřím, že takováto spolupráce v rozdílnosti 
může přispět k tomu, aby ještě více rozkvetla 
radost z víry, o které jsem slyšel při setkání s Vaší 
pastorační a ekonomickou radou. S velkou 
vděčností jsem při něm naslouchal vyprávění 
o radosti ze společenství, o otevřenosti fary 
a všech přilehlých prostor, o práci v lese spo-
lečně s Otcem Petrem, o výjezdních zasedáních 
pastorační a ekonomické rady, spojených 
s jelením gulášem, i o stále mladé a živé schole 
Vaší farnosti či o skvěle organizované Tříkrálové 
sbírce a pořádání letních táborů Vaším ředite-
lem Charity a pastoračním nadšencem v jedné 
osobě Janem Sebjánem.  

Při tomto setkání jsem ale také slyšel o Vašich 
starostech spojených s nedostatkem dětí v kos-
tele i s nepřítomností některých pravidelných 
účastníků bohoslužeb po covidu. V rozhovoru 
se členy obou rad jsme společně hledali jak 
dál a jednou z myšlenek, kterou jsem v tomto 
rozhovoru kladl pastorační radě na srdce, byla 
možnost křesťanských vstupů do škol. V této 
věci Vám v mnohém může pomoci i biskupství.

Během dvou všedních dní, které jsem u Vás 
strávil, bylo pro mne také velmi důležité setkání 
s představiteli obcí. Moc bych chtěl poděkovat 
panu starostovi Sokolova panu Petru Kubisovi, 
že si na mne udělal čas a mohli jsme společně 
velmi otevřeně a konstruktivně hovořit o mož-
ných cestách ke zvelebení tohoto farního kostela 
i o společné snaze povzbudit vnímavost občanů 
Sokolova k historii města, ve které významnou 
roli hráli bratři kapucíni se svým klášterem. Velmi 

důležitá byla i diskuse o dalším směřování péče 
o sociálně potřebné.   

Stejně radostné a obohacující pro mne bylo 
setkání s panem starostou Robertem Zelenkou 
a panem místostarostou Jiřím Machulkou v No-
vém Sedle, kde jsem převzal a následně farnosti 
předal částku 6 tisíc, za kterou byla vydražena 
na místním plese maketa sedelského kostela. 
Byl jsem moc rád, že jsem mohl poznat jak 
vydražitele, který perníkovou maketu zakoupil, 
aby ji následně opět mohl darovat farnosti, 
i zhotovitelku této makety. Setkání to bylo velmi 
příjemné, a tak jsem rád, že se do Nového Sedla 
budu moci vrátit na slavnost Nanebevstoupení 
Páně, kterému je kostel zasvěcen.

Neméně milé pro mne bylo setkání s vedením 
a klienty Domova pro seniory v Loučkách, kde 
jsem měl možnost poznat i úžasnou dobrovolnici 
paní Annu Nyklovou, které moc děkuji nejen za 
vřelé přijetí, ale především za její věrné a radostné 
nasazení ve prospěch klientů tohoto domova. 
Paní Nyklová, moc Vám za Vaši službu děkuji.

Byl jsem rád, že jsem se také mohl pomodlit 
desátek růžence v kostele v Krajkové a ve Sva-
tavě, kde jsem obdivoval skvěle opečovávaný 
interiér, o který se neúnavně stará paní doktorka 
Gerta Beerová.

Duchovně jsem se potěšil s některými z Vás 
při kontemplativní modlitbě na faře v Sokolově 
a následně jsem zažil intenzivní setkání s Vašimi 
biřmovanci.

Sestry a bratři, jak asi tušíte, čas strávený u Vás 
pro mne nebyl žádným odpočinkem. Ale byl 
povzbuzením, protože jsem zažil, jak v nároč-
ném prostředí, zasaženém odsunem původních 
německých obyvatel i tvrdým komunistickým 
režimem, může žít radostné a k problémům 
současnosti vnímavé křesťanské společenství. 

Za to Vám všem moc děkuji. Otci Petrovi 
především, pak Vám všem jeho věrným spolu-
pracovníkům, Otci Ireneuszovi, který se statečně 
snaží vrůst do pro něho velmi nezvyklé reality, 
i všem spřízněným duším v neziskovém sektoru 
i v místní samosprávě. 
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Modlím se, aby Vám náš Pán pomáhal i nadále, 
aby inspiroval Vaše kroky a posiloval Vás při 
životě z evangelia. 

K tomu Vám vyprošuji požehnání Boha Otce 
i Syna i Ducha svatého.

Váš biskup Tomáš
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Koločava 
Zveme vás od 7.–12. července 2024 na letní dovolenou na kolech s duchovním doprovodem 

P. Petra Bauchnera.
• Kde: Březí u Čachrova 
• Cena:   dospělí: 2 800 Kč (stan: 2 300 Kč), 

 děti 2–5 let: 1 000 Kč 
 děti 5–12 let: 2 200 Kč (stan: 1 700 Kč)

Komunio 
Zveme vás na další pokračování letní školy pro křesťany naší diecéze (od 19 do 99 let), kde se 

můžete vzdělávat ve víře a zároveň zažívat církev jako Komunio a nechat se tak povzbudit na 
své životní cestě. Těší se na vás tým: P. Vlastimil Kadlec, Petra Koňaříková a Jindřich Fencl. Více 
informací a formulář přihlášení najdete na www.bip.cz/komunio24.

ÚLeT 
Společně strávený čas – trocha dobrodružství – (krátký) výlet – povídání – gangy – promítání 

– koupání – sdílení – volejbal – ringo – divadlo – dílny – oheň – spousta her a legrace a úžasná 
parta podobně potrefených. Cena 3 000 Kč. 
• Kdy: 28. 7. – 3. 8. 2024
• Pro koho: všichni 14–18 let
• Kde: Březí u Čachrova
• Přihlašování: https://www.bip.cz/ulet24

Pastorační centrum  
informuje
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Vzdělávání v diecézi

Pravidelné okénko Křesťanské pedagogicko psychologické poradny – na pokračování

Porucha pozornosti a aktivity
Představte si, že čtete tento článek, a neustále 

vás něco ruší, neposedíte, do hlavy vám skáčou 
nápady, melodie, všímáte si všeho kolem a pořád 
odbíháte dělat něco jiného… Tak trochu zažíváte 
projevy podobné poruše pozornosti a aktivity, 
která bývá označována zkratkou ADHD. Jedná se 
o poruchu chování, která vzniká na biologickém 
podkladě. Postihuje 3-7 % dětí školního věku. 
Přestože není známá jasná příčina, tak je vědecky 
dokázané, že jde o genetické, dědičné postižení. 
Jelikož má tato porucha jasné biologické příči-
ny, nejedná se proto o děti „nevychované“, jak 
si někteří lidé mylně myslí. Jako za jakoukoliv 
jinou nemoc si za ni dítě nemůže.

Porucha pozornosti a aktivity je diagnostikována 
na základě jasných diagnostických kritérií. Často 
bývá spojována i s jinými obtížemi, nemocemi 
a nenajdeme dvě děti se stejnými příznaky.

Jak už název poruchy napovídá, jedná se o obtíže 
s pozorností, nadměrný motorický neklid a projevy 
impulzivity. Děti s touto poruchou se obtížně 
soustředí, i když by rády věnovaly pozornost tomu, 
co právě dělají. Pokud si to máme představit, je to 

jako by někdo házel v nepravidelných intervalech 
kamínky na hladinu rybníka, a tak čeřil obraz na 
něm. Pokud bychom měli z takového obrazu 
cokoliv „přečíst“, zajisté bychom pocítili větší 
či menší míru frustrace. Je proto velmi dobré, 
abychom se snažili do dětí s touto poruchou vžít. 
Jiné přirovnání může být, když bychom pracovali 
v místnosti, ve kterém by nám někdo neustále 
rozsvěcel a zhasínal. Porucha pozornosti způso-
buje, že máme nejen obtíže v soustředění, ale i 
například s přesunem pozornosti, což znamená, 
že nejsme schopni pohotově přecházet mezi 
jedním a druhým úkolem – například jsou-li ve 
stejném sloupečku příklady na sčítání i odčítání, 
tak se nám řešení plete nebo postupujeme velmi 
pomalu. Nápadný motorický neklid bývá často 
přirovnáván tomu, že se děti projevují jako by byly 
„na klíč“, poháněny neviditelným nevyčerpatel-
ným motorem. Jsou neustále v pohybu, s něčím 
si hrají, něco jim padá z rukou… Nevydrží sedět 
ani u běžných činností. Mají obrovské množství 
energie, která ale často nemůže být konstruktivně 
využita. Posledním charakteristickým projevem 
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kromě nepozornosti a hyperaktivity je výraznější 
míra impulzivity. Nedokážou proto čekat, než na 
ně přijde řada. Vyhrknou odpověď ihned. Ptají 
se ještě dříve, než je dokončena odpověď. Říkají 
nevhodné komentáře, protože prostě rychleji 
mluví, než myslí. Mívají obtíže postupovat sys-
tematicky, plánovat, udržovat ve svých věcech 
pořádek. Často zapomínají.

Jak popis výše napovídá, děti s ADHD zažívají 
mnoho těžkostí. A i když se správně stanoví 
diagnóza a zahájí se léčba, tak i nadále je pro 
ně všední, každodenní život náročný. Jak jsme 
naznačili výše, tak pro samotné děti je tato 
porucha zdrojem frustrace, nadměrné zátěže. 
Bývají proto emočně labilnější, často je trápí 
vzteky, jsou výbušnější. Rodiče bývají vyčerpaní, 
pochybují o svých rodičovských kompetencích, 
váhají ve výchově. Ostatní dospělí hledí na tyto 
děti někdy jako na zlobivé. ADHD bývá i překáž-
kou v dobrém zapojení v kolektivu vrstevníků. 
I když jsou tyto děti kamarádské, mají zájem 
o druhé, rády si hrají s vrstevníky, tak jejich 

porucha jim to velmi ztěžuje. Bývají konfliktní, 
vzdorovití. Mohou mít i obtíže s autoritami. 
Potřebují více jistotu, rutinu, předvídatelnost. 
I když se chovají nebojácně, mohou mít strach 
z neznámého. Někdy doslovně chápou sdělené. 
A někteří zvýšeně dbají na spravedlnost, férovost. 
Výše popsané obtíže také negativně ovlivňují 
učení, úspěšnost ve škole a možnost prožívat 
přirozenou radost ze vzdělávání se. 

Při tom jsou to ve svém jádru stejně kou-
zelné, roztomilé a úžasné děti jako kterékoliv 
jiné. Zaslouží si stejně tak naši lásku, podporu 
a péči. A naším úkolem je v nich vždy vidět to 
dobré. Včasná diagnostika a odborná péče 
pomohou v tom, že k těmto dětem přistupu-
jeme s potřebným respektem. Neomlouváme 
jejich chování, ale pomáháme jim tak, aby se 
jim na světě dařilo lépe - aby si rozuměly, aby 
našly způsoby, jak své obtíže překonat, aby si 
dokázaly říct, co potřebují, aby dokázaly o svých 
problémech komunikovat, aby navzdory své 
poruše žily naplněný život.

Meditační den ředitelů
Biskupství plzeňské uspořádalo pro ředitele 

svých zřizovaných škol a školského zařízení me-
ditační den. Program byl letos opravdu nabitý. 

Prvním hostem byl generální vikář P. Petr Hruška, 
který otevřel otázku diecézní synody ve školství. 
Podnětná témata zaujala všechny přítomné. 
Velkým obohacením byla také přítomnost sy-
nodní delegátky za školství Kateřiny Chejlavové. 
Diskuze, která se otevřela nabídla všem mnoho 
prostoru k přemýšlení nejen o synodě, ale i o 
postavení církevního školství v diecézi.

Dalším hostem byl P. Bogdan Stępień, který 
připravil pro účastníky večerní chvály, mši svatou 
a nabídl možnost individuálních duchovních 
rozhovorů nebo svátosti smíření.

Velmi intenzivní zážitek pak přinesla přednáška 
P. Vlastimila Kadlece o božských ctnostech – víra, 
naděje, láska. Ačkoli by se mohlo říci, že toto 

téma je už mnohokrát zopakované a známé, 
povídání a rozjímání P. Vlastimila bylo opravdo-
vým zaplutím na hlubinu, které přineslo nejen 
poučení, ale mimořádné duchovní prožitky.

Všichni účastníci byli z meditačního dne nad-
šeni a při společné reflexi sdíleli, že společně 
strávený čas byl opravdu radostným duševním 
i duchovním osvěžením.

Na závěr připojujeme reakci pan ředitele Petříčka: 
„Meditační dny ředitelů pro mě byly momentem, 
kdy jsem se v koloběhu všedních dnů zastavil, 
udělal jsem si čas na modlitbu a odpočinek a ob-
razně řečeno jsem se napil z pramene živé vody.

Rád jsem viděl kolegyně ředitelky a moc si 
vážím setkání s P. Petrem Hruškou, P. Bogdanem 
a P. Vlastou Kadlecem.

Děkuji organizátorkám Ivě a Janě a těším se 
na příští podobné setkání.“
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Teologické okénko  
Rok s modlitbou Otče náš

Chléb náš vezdejší dej nám dnes.  Oto Medvec, OMI

V letošním roce se v této rubrice věnujeme modlitbě Otče 
náš, kterou nám po jednotlivých částech představují kněží 
plzeňské diecéze.



Chléb je plodem země (zrnko + půda + voda 
+ chemické procesy, růst, zrání) a lidské práce 
(zorání půdy, setí, zavlažování,… sklizeň, mletí, 
mouka, těsto, pečení). V Písmu je chléb symbo-
lem všeho toho, co k životu potřebujeme – jak 
k uspokojení svých základních potřeb, tak 
k dobrému soužití s druhými ve sdílení. Chléb, 
jídlo = náš život. Ježíš, který zná a přijímá sta-
rozákonní mentalitu a zjevení osobního Boha, 
nás pobízí, abychom o chléb žádali, protože je 
darem. Chléb je nejen výsledkem spolupráce 
neosobních přírodních procesů a lidského úsilí, 
které se časem stále víc zdokonaluje a zefektiv-
ňuje, ale také ovocem dialogu s Bohem. Tento 
Bůh má podle Ježíše otcovské vlastnosti, což 
znamená, že je pro něj naprosto samozřejmé 
zajišťovat to, co potřebujeme k životu a růstu. 

„Chléb náš vezdejší“ je plodem Boho-lidské 
spolupráce: každý – Bůh a člověk – přispívá 
něčím svým, odvádí svou část práce. Dá se tedy 
říct, že chléb = práce. 

Jaký vztah má křesťan k práci? Řekněme, 
že je to složité. Za posledních asi 800 let 
převládá v církvi názor, že práce (stejně jako 
třeba ekonomie, politika, péče o prostředí 
a vztahy) je záležitostí ne-duchovní, tudíž 
světskou. „Duchovní“ člověk se má zabývat 
hlavně modlitbou, postem, kontemplací, 
teologií, liturgií. Zajímavé je, že církevní otcové 
prvních staletí toto rozdělení na „duchovní“ 
a „světské“ neznali a takovýto dualistický 
přístup ke světu nezastávali. Tvrdili, že nejdů-
ležitější věcí pro křesťana je práce. Nejde tu 
o žádný prvokřesťanský workoholismus nebo 
voluntarismus. Smysl naší práce se ukazuje 
v eucharistické liturgii, při níž v jeden moment 
přinášíme na oltář chléb a víno. Přinášíme 
jídlo a pití, výsledek neosobních přírodních 
procesů, lidské práce a dialogu s Pánem. 
V tomto jídle a pití je celý náš život. Není tam 
„symbolicky“, je tam opravdu, reálně, jinak by 
to bylo jen divadlo. 

Každou neděli vidíme, jak na oltáři leží 
chléb náš vezdejší, který nutně potřebuje-
me, jinak zemřeme. V určitou chvíli sestoupí 
Duch Boží, naplní přinesené dary a dokončí 
naší celotýdenní práci: to jídlo je teď plné 
osobní přítomnosti, stalo se tělem, stalo 
se Kristem. Tou přítomností není naplněné 
jen to, co jsme položili na oltář, ale všechna 
aktivita, která předcházela tomu, abychom 
měli chléb. Všechno, na čem jsme pracovali, 
abychom jedli, přežili a žili, je teď naplněné 
přítomností Krista. Liturgie odkrývá skrytý 
smysl vezdejšího chleba a každodenní 
práce: Jídlo už není jen o uspokojení zá-
kladních životních potřeb, ale stává se na 
výsost vztahovou událostí; práce už není jen 
o efektivitě a výkonu, ale stává se božskou 
liturgií, kterou křesťané proměňují materii 
světa v Kristovo tělo. 

17
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Daránek pomůže dětem 
Daránek je sbírkou organizovanou Charitou Česká republika probíhající podobně jako Tříkrá-

lová sbírka na území celém území republiky. Letošní termín je 23. 5. – 30. 6. 2024, do tohoto 
období spadá i Mezinárodní den dětí (1. 6.). Záměrem sbírky je podpora charitních služeb, které 
se o děti starají. Mohou to být nízkoprahová denní centra a kluby, komunitní centra nebo různá 
azylová zařízení, kam přicházejí s matkou či oběma rodiči po různých životních strastech. Ze 
sbírky může být financována i přímá pomoc konkrétním dětem ohroženým chudobou, například 
školní pomůcky. 

První ročník Daránka proběhl ve velikonočním období roku 2021 a od té doby Daránek přinesl 
radost do mnoha charitních zařízení s dětskými klienty v naší diecézi. V zahradě Domova pro 
matky s dětmi v tísni Domažlice, provozovaného Diecézní charitou Plzeň, například přibyla 

Z charitního života
v západních Čechách
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houpačka a pak ještě celá herní sestava s klouzačkou, houpačkami a prolézačkou. Vyměnit zde 
mohli také stará prostěradla a matrace. V Domově sv. Zdislavy pro matky s dětmi v tísni Městské 
charity Plzeň zase ze sbírky nakoupili školní pomůcky, prádelní koše a nové vařiče do kuchyněk. 
Oblastní charita Klatovy využila výtěžek sbírky k dofinancování velké opravy bortící se fasády 
svého Domova sv. Zdislavy pro matky s dětmi v tísni.

Pro letošní ročník si charity v každé diecézi volí jeden hlavní diecézní záměr, na který se pomoc 
zaměří. Tentokrát půjde výtěžek v plzeňské diecézi na přístavbu Domova pro matky s dětmi v tísni 
Domažlice. Pokud by však výtěžek převýšil očekávání, připraveny jsou další možnosti využití 
v zařízeních pro dětské klienty, včetně přímé pomoci.

Přispět Daránkovi na pomoc v Diecézi plzeňské můžete tady:

• Číslo sbírkového účtu: 44665522/0800
• Variabilní symbol pro Diecézi plzeňskou: 91193

Více o Daránkovi na www.daranek.cz.

Nová herní sestava na zahradě Domova pro matky v tísni Domažlice byla pořízena z minulého 
ročníku sbírky Daránek, foto: Archiv DCHP
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Pozvání na přednášku o rozvojové pomoci do Dobříše
Zveme vás na povídání s Pablem 

Chacónem Gilem v Pastoračním 
centrum sv. Tomáše v Dobříši (Na 
Nábřeží 1 650). Přednáška s besedou 
se uskuteční 10. června od 19 hodin. 
Pablo Chacón je vedoucím Středis-
ka rozvojové spolupráce Diecézní 
charity Plzeň. Pravidelně podniká 
cesty do chudinských oblastí Jižní 
Ameriky, aby zde sledoval plnění 
rozvojových projektů, na nichž 
naše Charita spolupracuje, a zá-
roveň zjišťoval potřeby místních 
nejchudších lidí. Pomoc se zaměřuje 
hlavně na podporu vzdělávání dětí 
z nezabezpečených rodin (projekt 
Adopce na dálku) a na podporu 
nezletilých matek vychovávajících 
své děti v podmínkách extrémní 
chudoby (projekt AMMERE). Diecézní 
charita Plzeň však ve státech Jižní 
Ameriky realizovala celou řadu dal-
ších rozvojových aktivit, zahrnujících 
například i výstavbu škol či pomoc 
během pandemie covidu-19. O tom 
všem se vždy inspirativním Pablem 
Chacónem, tentokrát v Dobříši.

Oslava 30 let s Farní charitou Karlovy Vary
Farní charita Karlovy Vary oslaví v sobotu 22. června své třicetiny a srdečně zve všech-

ny na svou oslavu. Dopoledne bude od 10:30 sloužena mše v kostele Nanebevstoupení 
Páně v Karlových Varech – Staré Roli. Od 13 hodin bude v areálu farní charity (Svobodova 
743/12) probíhat CHARITA OPEN AIR. Vystoupí zde hudební tělesa LeLeBAND, SIDEMEN, 
Big Band Šmeralka, A BASTA, WBEAT a další účinkující. Příchozí se budou moci zapojit do 
tvořivých dílen nebo využít fotokoutek. Skákací hrad či malování na obličej jsou dalšími 
lákadly pro děti.
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Okénko pro děti

V nedělním evangeliu 11. neděle v mezidobí slyšíme: "K čemu přirovnáme Boží 
království nebo jakým podobenstvím ho znázorníme? Je jako hořčičné zrnko: 
Když se zasévá do země, je menší než všechna semena na zemi, ale když je za-
seto, vzejde a přerůstá všechny jiné zahradní rostliny; vyžene tak velké větve, 
že ptáci mohou hnízdit v jeho stínu."

Tvůj úkol zní tedy jasně: Najdi a zakroužkuj všechna písmenka ze slova SEMÍNKA. Poté obrázek vybarvi.
Barbora Švédová
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Milí přátelé, 
asi se i Vám stalo, že se na Vás někdo 

z Vašich známých nebo i někdo neznámý 
obrátil jako na křesťany s žádostí o půjčku. 
Potřeba bližního Vás natolik dojala, že jste se 
ustrnuli a pomohli, ať už člověku ve skutečné 
potřebě nebo i „šikovnému“ podvodníku. 
A mohli jste se setkat s příjemnými i ne-
příjemnými překvapeními, s těmi prvními, 
když Vám vrátil půjčku někdo, u koho jste 
to už nečekali.  

Vybral jsem problematiku půjček, abych na 
ní ilustroval poměr legislativních textů v Tóře, 
nepůjde tedy o úplný výčet biblických míst, 
která se k tématice vztahují, ani o pojednání 
morální teologie ve věci, obě tyto tématiky by 
byly na disertační práci, ne na krátký článek, 
podíváme se jen na ilustraci. V Tóře jsou vedle 
dvou verzí Desatera a různých příležitostných 
zákonů i tři velké systematické zákoníky, které 
vždy uprostřed posvátného práva (fas), které se 
týká náboženských práv a povinností, uvádějí 

Co na to Písmo?

Nebudeš jako lichvář  P. Pavel Větrovec
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i právo profánní (ius). Jde o Zákoník smlouvy 
(Ex 20,22 – 23,33), Deuteronomický zákoník 
(Dt 12 – 26) a Zákoník svatosti (Lv 17 – 26). 
Půjčkám se věnují jako základní texty Ex 22,24, 
Dt 23,20–21 a Lv 25,35–36. 

Text Ex 22,24 předpokládá možnou půjčku 
pouze chudákovi z Hospodinova lidu a zapovídá 
brát úrok jako zavrženíhodnou lichvu. Dt 23,20 
zapovídá brát úrok z peněz i z čehokoli, kde by 
se úrok mohl uplatnit; následující verš umožňuje 
žádat úrok po cizinci, na rozdíl od „bratra“. Přidává 
i motivaci, aby se věřiteli dostalo požehnání pro 
činnost v zemi, již jde obsadit. Nejmladší text 
v Zákoně, Lv 25,35–36 ukládá povinnost ujmout 
se zchudlého bratra (tedy Izraelity) jako hosta 
a přistěhovalce, tedy osoby, která s právem 
azylu žije spolu se svým dobrodincem, a to 

samozřejmě bez úroku. Jako samozřejmost se 
u takového hosta vyžaduje i přiměřená pracovní 
povinnost na společném díle. 

Kodex smlouvy tedy vidí věřitele a dlužníka 
jako prosté sousedy s podobným právním 
statusem, Deuteronomický kodex dokonce 
tento status rovnosti chudých a bohatých uvnitř 
izraelského lidu ohrožovaného vnějším vojen-
ským nebezpečím vyžaduje, chudému bratru je 
téměř povinnost půjčit, aby byl rovnoprávným 
členem Božího lidu. Na cizince mimo lid se to 
ale nevztahuje, tam je možné si vydělat úrokem. 
Kodex svatosti uvádí jako povinnost ujmout se 
chudého bratra Izraelity a postarat se o něj po 
všech stránkách, tedy i o jeho sociální začlenění. 

Mnoho exegetů tady může pitvat rozdíly, pod-
statná je však zásadní jednota výpovědí všech 
tří zákoníků: skutečná bída bližního má vést 
k účinné a promyšlené pomoci. A to bez úroku, 
který by představoval prospěch věřitele a vedl 
k účelovému počínání, a tak by zatížil vědomí 
sounáležitosti a solidarity uvnitř společnosti 
Božích vyvolených, Pánova směrnice pro život 
je zřejmá. Rozdíly dikce jednotlivých zákoníků 
je dána především různými stavy izraelské 
společnosti v dějinách – od jednoduchého 
patriarchálního uspořádání v Kodexu smlouvy; 
přes obležení Judska a Jeruzaléma Asyřany, kdy 
je třeba využít každého bratra ke společnému 
dobru v Deuteronomickém kodexu; až k exilní 
a zejména poexilní společnosti v Kodexu svatosti, 
kde je třeba zachránit pospolitost Izraele skrze 
stávající systémy ekonomického fungování pro 
budoucnost lidu uvnitř říší ovládaných cizími 
mocnostmi. 

Zřejmě je nutné opustit představu, že by všechny 
zákoníky napsal osobně Mojžíš, všechny však 
obsahují podstatná Boží sdělení pro správný 
život vyvoleného lidu v dané době a na daném 
místě a při správné interpretaci i pro nás. Mojžíš 
kráčel nesnadnou životní poutí jako Boží přítel 
i služebník, a z tohoto setkávání vyšlo bohaté 
poučení pro všechny lidi, tedy i pro nás, když výzvu 
jeho příkladu chození s Hospodinem přijmeme. 
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Synodní novinky

Podrobné informace k synodě najdete na
synoda.bip.cz.

V rámci I. etapy diecézní synody právě probíhá 
proces naslouchání. Zapojit se můžete až do 
konce června!

V celé diecézi probíhají synodní rozhovory 
iniciované (nejen) synodními delegáty. Skupiny 
se scházejí 1–3× nad danou synodní otázkou. 

1. Které z aktivit, postojů nebo i jiných gest 
a příležitostí napomáhají podle naší zkuše-
nosti k tomu, že se lidé kolem nás začnou 
zajímat o víru a otevírat se osobnímu setkání 
s Kristem?
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2. Jak současné uspořádání služeb a zodpověd-
ností v naší farnosti včetně rozmístění kněží 
v diecézi umožňuje všem věřícím naplno 
a zdravě prožívat svou víru, službu a povolání?

3. Které současné postupy a postoje při hos-
podaření a správě majetku a financí naší 
farnosti podporují život a službu církve, a tak 
pomáhají vytvářet podmínky pro setkání 
lidí s Kristem?

Základní skupinové rozhovory:
• Farnosti: Synodní delegáti zvolení z farností 

domlouvají ve spolupráci s faráři či admini-
strátory svých farností jeden až tři termíny 
pro synodní rozhovory s pastorační radou 
farnosti a ekonomickou radou farnosti.

• Komunity: Synodní delegáti zvolení či 
jmenovaní z řeholních a dalších komunit či 

uskupení domlouvají jeden až tři termíny 
setkání ve svých vlastních komunitách či 
společenstvích.

• Vikariáty: Synodní delegáti z řad kněží 
zvolení za vikariáty ve spolupráci s okrsko-
vými vikáři koordinují jeden až tři synodní 
rozhovory v rámci svých vikariátních 
konferencí.

Dotazník 
Všichni farníci napříč naší diecézí jsou 

zváni k vyplnění dotazníku. Ten lze odevzdat 
online do konce června nebo případně do 
20. června poslat poštou na adresu našeho 
biskupství.

Veškeré informace o synodě naleznete na 
www.synoda.bip.cz nebo se můžete obrátit 
s konkrétní otázkou na e-mail synoda@bip.cz.

Rozhovor

Co pro vás osobně znamená diecézní synoda 
a kam by nás měla dovést?

Jana: Od začátku je pro mě synoda trochu 
jako stopovačka – hledání správných cest. 

Ráda pozoruji skauty, když hrají hry. Vidím jejich 
zápal pro hru, nadšení, touhu dobrat se šťastně 
cíle. Dost často musí nutně spolupracovat, čekat 
na slabší, pomáhat si, hrát fér. 
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Přála bych si, abychom si počínali se stejným 
nadšením a zápalem pro Boží věc při synodě. 
Pravidla známe z Evangelia a na nás je odvážně 
se vydat na společnou cestu. Může se stát, že 
některé směry se ukáží být slepou uličkou. Ale 
i to je v pořádku, aspoň se dozvíme kudy cesta 
nevede. A cíl? To je přesně to, co dopředu ne-
známe. Z celého srdce doufám v Boží vedení. 

Jindřich: Diecézní synoda je pro mne pře-
devším velká radost. Radost, že jsme – jako 
diecéze – na cestě, že hledáme a snažíme se 
následovat Krista. Pak velká naděje, že Hospodin 
je s námi a bude nám ukazovat směr a někam 
nás dovede (ne že mi si budeme určovat směr). 
Potom je synoda velké množství vztahů bratří 
a sester, které se rodí, prohlubují rostou. A pak 
je to pro mne obrovské množství práce, které 
už bylo uděláno a je třeba ještě udělat. 

Vaším úkolem v rámci synodního týmu je, 
mimo jiné, rozvíjení třetí synodní otázky, a to: 
„Jak v příštích deseti letech, s omezenými 
prostředky, které budeme mít k dispozici, 
hmotně zajistíme život a službu naší diecéze?“ 
S jakými daty pracujete? S jakými odděle-
ními na biskupství na přípravě podkladů 
spolupracujete? Do jakých detailů budou 
budoucí financování diecéze posuzovat 
synodní delegáti?

Jana: Prostředky jsou vždy omezené ☺. Náš 
úkol je zmapovat a uvědomit si pravdu o tom, 
co máme a s čím jako řádní správci máme 
hospodařit. To je úkol pro letošní rok.

Něco nám napoví výsledky sčítání věřících, 
které proběhlo – to je jeden úhel pohledu. 
Další důležité údaje nám poskytují oddělení 
napříč biskupstvím – ekonomické, kancléřství, 
majetkové, projektové.

Usilujeme o přehlednost a srozumitelnost. 
Ten, kdo nikdy nepracoval s účty, by těžko po-
rozuměl analýzám a dokumentům tak, jak jsou 
vedeny například pro finanční úřad. Bude jistě 
užitečné, když se mezi farníky v diecézi vzbudí 
živý zájem o to, jak se hospodaří. Snad si díky 

všem těm dostupným informacím uvědomíme 
zodpovědnost jedněch za druhé, nutnost soli-
darity a třeba také hodnotu štědrosti v nadbytku 
i v nedostatku.

Jindřich: V tomto roce nám jde o popis situace, 
spolupracujeme především s ekonomickým 
a projektovým oddělením. A také budeme mít 
data z farních skupinek setkávajících se nad touto 
otázkou a z dotazníků. Kromě „tvrdých“ a jasných 
dat o majetku a hospodaření nás také zajímá, 
jak moc jsou farníci informováni o hospodaření 
farnosti, jakou mají důvěru ve vedení farního 
hospodaření, zda je z jejich pohledu transparentní, 
zda je ekonomická rada farnosti funkční …

Míru konkrétních informací ještě budeme 
hledat, nejde informovat o všem, ne že bychom 
nechtěli být transparentní, ale pohybujeme se 
v tržním prostředí a nechceme dávat důležitá 
data „konkurenci“. 

Mezi farnostmi jsou velké rozdíly. Velké 
farnosti řeší i z hlediska financí jiné problé-
my než farnosti malé. Každý z delegátů tak 
přichází s rozdílnou zkušeností a potřebami. 
Jak s tímto chcete pracovat? Co od delegátů 
a diecézní synody očekáváte?

Jana: To je dobrý postřeh. Naše rozdílnost 
a odlišnost našich zkušeností je základ, kte-
rý bychom měli všichni respektovat. Žádný 
křesťan, žádná farnost nemůže žít izolovaně. 
Všichni patříme do jedné diecéze a nemělo by 
nám být lhostejné jak a čím žijí bratři a sestry 
v sousedství. Mám naději, že když se budeme 
snažit o vzájemné porozumění, když si budeme 
naslouchat ušima i srdcem, začnou se mezi námi 
křesťany vytvářet nové, živé vztahy. Začneme-li 
se vzájemně více poznávat, moc se těším, že se 
také začneme mít více rádi. 

Jindřich: Od delegátů čekám, že budou ochotni 
se podívat dále než jen očima toho, co znají, že 
budou ochotní odhlédnout od osobní zkušenosti. 
A že z popisu těchto rozdílných skutečností 
a daností se nám začne rodit směr dalšího 
směřování, čímž se budeme zabývat další roky. 
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Diecéze plzeňská
7. června Noc kostelů, celá diecéze

Již pošestnácté se otevřou brány kostelů, chrámů, modliteben, sborů, kapliček a dalších míst 
plzeňské diecéze při akci Noc kostelů. Uskuteční se v pátek 7. června 2024. Seznam zapojených 
kostelů naleznete na www.nockostelu.cz.

7.–9. června beYOUtifull, Plzeň
Již několikátá letní holčičí víkendovka proběhne 7.–9. června na DCM Plzeň. Zveme všechny 

dívky od 12 do 20 let na tento víkend plný společného vaření, modlitby, povídání a holčičí pohody.

17. června od 20:00 LIVE s biskupem!

Co se chystá

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz
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22. června Pouť ke svatém Wolfgangovi
Naše sousední diecéze Regensburg slaví letos 1100 let výročí od smrti svého patrona sv. biskupa 

Wolfganga. V rámci těchto oslav je na sobotu 22. 6. 2024 naplánovaná společná česko-německá 
pouť na pro nás Čechy ve významném příhraničním bavorském poutním místě Neukirchen 
beim Hl. Blut (Nové Kostely) v zemském okrese Cham nedaleko Domažlic a Klatov. České 
poutě na toto místo obnovil po sametové revoluci Mons. Vladislav Sysel z Libkova a zasadil se 
tak význačnou měrou o obnovení válkou narušených a komunistickým režimem zpřetrhaných 
česko-německých vztahů, jak na úrovni církevní, tak občansko-společenské, za což byl oceněn 
jako stavitel mostů mezi národy.

S ohledem na význam jubilea budou do Neukirchen mimořádně přemístěny i ostatky sv. 
Wolfganga, které jinak spočívají v kryptě sv. Emmerama v Regesburgu. Společné setkání věřících 
z obou stran hranice má začít po poledni v přilehlé klášterní zahradě setkáním u kávy a zákusku 
a vyvrcholit slavením společné mše svaté od 16 hod za účasti obou našich plzeňských biskupů 
a biskupa řezenského. Po slavení eucharistie má následovat krátké neformální setkání rovněž 
v klášterní zahradě.  

Sv. Wolfgang je význačně spojen s českými zeměmi i naší plzeňskou diecézí, neboť se zasloužil 
o šíření křesťanství v tehdejších Čechách a během jeho biskupského úřadu v roce 973 význačnou 
měrou přispěl ke zřízení biskupství v Praze tím, že povolil vyčlenit z řezenské diecéze diecézi 
pražskou. Stopy svatého biskupa Wolfganga jsou k nalezení i v našem kraji, podle pověsti šel 
pěšky z Řezna do Prahy vysvětit prvního pražského biskupa a při zpáteční cestě se zastavil na 
návrší u Chudenic, kde přenocoval a založil kostel.

Zveme vás tedy na sobotu 22. 6. 2024 na tuto slavnost.

Cheb
14. června od 20:00 Koncert Josef Suk Piano Quartet, Klášter Teplá

Koncert kvarteta oslaví výročí narození skladatele B. Smetany jeho klavírním triem g moll op. 15. 
Na koncertě dále zazní klavírní kvartet G. Faurého doplněným Písní lásky skladatele J. Suka 
v úpravě pro klavírní kvarteto. Svorníkem dramaturgie koncertu je 100 leté období vrcholného 
hudebního romantizmu symbolizované rokem Smetanova narození (1824) a Faurého úmrtí 
(1924). Soubor je pojmenován po vnukovi skladatele, houslistovi Josefu Sukovi ml. a navazuje 
tak na komorní tradici legendárního Sukova tria. 

Vstupné 300 Kč

22. června od 8:45 Poutní maraton, Cheb
15. ročník benefičního sportovně kulturního happeningu. Potní maraton se zaměřuuje na pro-

pojování sportovně založené komunity, paliativní a zdravotní osvětu a podporu Hospice sv. Jiří 
v Chebu. Můžete si vybrat z tras různých délek i obtížností, zapojit se můžete chůzí, během ale 
i na kole či koloběžce. 

Domažlice
8. června od 15:30 Tanaberské léto, Tanaberk

Nenechte si ujít Tanaberské léto v sobotu 8. června od 15:30 v prostředí kostela sv. Anny na 
Tanaberku! Těšit se můžete na loutkové představení pro děti, koncert bluegrassové skupiny 
i chutné občerstvení!
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Plzeň-město
 9. června od 15:00 Pohádkový les, Plzeň-Litice

Pojďte zažít společně Karkulčino dobrodružství! Začíná se v 15:00 pohádkou v sále Koinonie 
Jana Křtitele a pak se vydáme plnit zábavné pohádkové úkoly. Bude zde i kolotoč a nafukovací 
atrakce. Tak si přijďte užít krásné společné odpoledne.

27. června od 14:00 Pohádkové náměstí, Plzeň
Děti mohou společně s Pepíčkem objevovat tajemství ztracené Drachmy! Kromě pohád-

kových stanovišť na ně čekají i kreativní workshopy, hudba, tanec nebo třeba skluzavka a 
kolotoč zdarma.

Plzeň-sever
8. června od 18:30 Oblátské večery chval, Dolní Bělá

Večer chval proběhne na faře v Dolní Bělé.

8. června od 19:00 Večer chval s kapelou Trinity Worship, Kryry 
Zveme vás na večer chval, který proběhne v prostorách Letního kina v Kryrech. Povede jej 

kapela Trinity Worship. Vstupné je dobrovolné a pohoštění zajištěno. Těšíme se na společně 
strávený čas v modlitbě.

14. června od 18:00 Koncert Musica Dolce Vita ZUŠ Plasy, Plasy
V plaském kostele Nanebevzetí Panny Marie proběhne společný koncert Musica Dolce Vita 

a žáků ZUŠ Plasy. Srdečně zveme.

21.–22. června „Dvonaf“
Zveme všechny děti školou povinné na dva dny na faře. Těšit se můžete nejn na přespávač-

ku na jedné z oblátských far, ale i na spoustu her a kamarádů! Pro více informací sledujte: 
http://omifarnostizapad.cz/.

Plzeň-jih
30. června od 13:00 Cyklopouť na rotundu sv. Petra a Pavla, Starý Plzenec

Srdečně zveme na tradiční cyklopouť. Začínáme u katedrály svatého Bartoloměje a následně 
na kolech zamíříme k rotundě svatých Petra a Pavla ve Starém Plzenci, kde budeme společně 
slavit poutní mši svatou.

Tachov
9. června od 14:00 pouť Nejsvětějšího Srdce Ježíšova, Jemnice

Farnost Tachov vás zve na pouť do obnovené a opravené kaple Nejsvětějšího Srdce Ježíšova.

21.–23. června od 12:00 festival Holostok, Holostřevy
Umění, otevřenost, komunita. To všechno se spojuje ve festivalu HOLOSTOK, který v zápa-

dočeském pohraničí tvoří prostor pro nezávislou kulturu, za kterou se každoročně sjíždějí 
stovky lidí.
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Dne 19. května proběhlo v katedrále svatého 
Bartoloměje biřmování věřících z různých 
farností plzeňské diecéze. Přede mší i sa-
motným udělováním svátosti se biřmovanci 
setkali k rozmluvě s biskupem. Biřmování 
se označuje také jako svátost křesťanské 
dospělosti – zralosti, tak nám (autoři článku 
jsou mladí partneři, kteří také byli onoho 19. 
května biřmováni) biskup Tomáš Holub dal 
rady do dospělého křesťanského života a 
vyzdvihl aspekty, které bychom neměli opo-
míjet. Zdůraznil důležitost modlitby, důležitost 
komunity a sdílení se mezi křesťany, také nás 
vyzval k tomu, abychom se nebáli ptát, když 
o něčem v rámci víry budeme pochybovat, že 
je v pořádku jen slepě nenásledovat nějaká 
pravidla, se kterými jsme v rozporu, ale máme 
se snažit dál vzdělávat ve víře. Aktivně bychom 
měli hledat pravdy víry, abychom se Bohu 
přibližovali. Řeč přišla i na to, dle čeho jsme 
si vybrali naše biřmovací patrony, nebo co nás 
nejvíce v rámci přípravy oslovilo. 

Ede, co si z biřmování do dalšího života 
odnášíš?

V průběhu přípravy na biřmování jsem nejvíce 
docenil všechny klíčové informace o křesťanské 
nauce, zejména pak ty o Panu Ježíši, které jsem 
některé na cestě životem zapomněl, nebo fakta, 
o kterých jsem nikdy ani neslyšel. Veškeré pod-
statné body byly srozumitelně a laskavě podány 
knězem Pavlem Petrašovským, kterému bych 
chtěl z celého srdce poděkovat. Za patrona 
jsem si zvolil trochu netradičně Izajáše, proroka 
ze starého zákona. Důvodem bylo poznání, že 
jeho osobní vztah s Hospodinem souzněl s mým 
srdcem nejvíce. Zmínit bych chtěl moment, 
kdy Bůh slibuje očištění od hříchu v Izajášovi 
44:22: „Zaženu tvou vinu, jako hustá mračna 
a tvé hříchy, jako těžkou mlhu. Navrať se ke 
mně, neboť jsem tě vykoupil.“ Poté bych chtěl 
zdůraznit okamžik uvědomění si vlastní promě-
ny v Kristu, kdy Hospodin ohlašuje v Izajášovi 
48:10: „Hleďme, přetavil jsem tě, ne však jako 
stříbro, vyzkoušel jsem tě v tavicí peci utrpení.“  

Z dopisů našich čtenářů

Biřmování         v katedrále
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Závěrem bych chtěl sdílet poznání, kdy mi do-
šlo, že nechci být jen pasivní věřící, ale aktivní 
účastník. Tato přeměna je dokonale vystižena 
v Izajášovi 6:8: Vtom jsem uslyšel Hospodinův 
hlas: „Koho pošlu? Kdo za nás půjde?“ „Zde 
jsem, pošli mě!“ odpověděl jsem.

Míšo, co bylo největším přínosem pro tebe?
Těžko bychom předávali přínos obsáhlé přípravy 

jedním článkem, tak vypíchnu jen jeden příklad. 
Mně se třeba moc líbilo představování různých 
způsobů modlitby. Ne všechny způsoby sedí v 
daném životní období všem a je to v pořádku. 
Proto ty rozličné typy existují, nemusíme se 
modlit všemi způsoby, ale důležité je modlit se. 
Já měla problém pochopit třeba adoraci nebo 
růženec. Což mi vlastně teď přijde úsměvné a 
paradoxní, protože jsem vždycky sympatizovala 
s kontemplativním způsobem modlitby. V jednom 
z materiálů, co jsme v rámci přípravy dostali, stálo, 
že člověk může číst Bibli proto, aby poznal její 
obsah, nebo proto, aby se zamýšlel nad tím, co 

je v Bibli řečeno pro něj. Lectio divina má čtyři 
části: lectio, meditatio, oratio a kontemplatio. 
Lectio je popisováno jako první pomalé čtení, 
při němž si všímáme, co nás v textu zaujme. 
Meditatio je ta část, kde se ptáme, co je v daném 
úryvku řečeno pro mě. Hledáme, kde je průnik 
mezi textem Písma a mým životem. Pro tuto 
část nám sv. Terezie z Avily odkazuje: „Nejde o 
to mnoho přemýšlet, ale mnoho milovat.“ Po 
rozjímání následuje oratio (tedy modlitba), aby 
lectio divina nebyl jen rozumový úkon – logická 
analýza textu, ale aby byl setkáním s Bohem. 
Závěrečnou částí je contemplatio, tzn. tiché 
přebývání s pánem. To není nutné praktikovat 
vždy, ale jen tehdy, když se k tomu člověk cítí 
být Bohem pozván. Proto ráda zařazuji lectio 
divina do svého dne před adorací. 

A proč ses rozhodla právě pro svou patronku?
Poznávání života svatých a biblických postav 

při výběru biřmovacího patrona byla také 
velmi obohacující část přípravy. Já se nakonec 
rozhodla pro Júdit. Obdivuji její kvality, její 
odvahu, krásu a péči o tělo jako o boží chrám, 
moudrost, ryzost úmyslů jejího srdce a hojnost 
darů Ducha svatého, která je zřejmá. Oslovilo mě 
to, jak se nebojí přijímat zodpovědnost a konat i 
fakt, jak dokázala lidi napomenout, aby si Boha 
nepředstavovali jako automat na splněná přání. 

S Bohem si vytváříme láskyplný vztah. Někomu, 
s kým máme vztah, nevyhrožujeme a nepřika-
zujeme, co a jak má dělat, nediktujeme mu 
podmínky, při kterých mu zachováme přízeň. 
S Bohem by to nemělo být jinak. Buďme pokorní 
a bohabojní.

Přípravou na biřmování a přijetím této svátosti 
jsme jednoznačně prohloubili vztah s Ježíšem. 
Upevnili jsme v sobě základ jeho posvátného 
učení, který s jeho pomocí budeme dále rozvíjet. 

Následování Krista je nám dobrým životním 
kompasem. Vplutí do klidného přístavu jeho 
doširoka rozevřené náruče je důležité zejména 
v dnešní vypjaté a neklidné době.

Michaela Ryzí a Eduard Hrabčák

Biřmování         v katedrále
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Proběhlo:
ReQuest

V dubnu jsme se sešli s účastníky i týmem 
loňského tábora Quest a společně prožili 
víkend plný her, povídání a modliteb. Maky 
nám řekla, jak prožívala a prožívá modlitbu, 
jak se její pohled proměňoval v průběhu života. 
Že modlitba má mnoho podob a modlit se 
můžeme i každodenní prací. Shodli jsme se 
na tom, že se budeme snažit víc zvát Boha do 
našeho života, do všeho bez výjimky. Vyrobili 
jsme si náramky – desátky a vydali se na výlet 
po žluté trase za Košutkou. Večer jsme zakončili 
opékáním a filmem 12 podmínek k dědictví. Celé setkání jsme završili mší svatou v katedrále 
a skvělými spaghetti carbonara k obědu.

DCM  
Diecézní centrum mládeže

DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz. Neváhejte se na nás s čímkoliv obrátit.
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Oťákovo kněžské svěcení
Oťáka přijelo do Plas na jeho kněžské svěcení podpořit mnoho mladých z celé diecéze, 

např. Vysokoškolské společenství HORA, spolčo z Plzence, Rokycan, Domažlic, Karlových 
Varů i Kralovic, mladí z Klatov, Kladrub, Mariánských lázní a dalších míst. Zúčastnili jsme se 
krásného obřadu, který ze všeho nejvíce připomínal svatbu a zplna hrdla zpívali, nejvíce nás 
oslovily litanie a píseň Ješua. Mnozí z nás si šli pro novokněžské požehnání a pak jsme šli na 
bohaté pohoštění všech chutí, vůní, barev i tvarů. Pokecali jsme si s lidmi, které jsme dlouho 
neviděli a skvěle si to užili.

Připravované akce:
beYOUtifull

Zveme všechny slečny od 12 do 20 let na holčičí víkendovku, která proběhne 7.–9. 6. na DCM 
Plzeň. Naším tématem bude hledání sebe sama.

Biskup Cup
V sobotu 15. 6. proběhne v Domažlicích již tradiční diecézní turnaj v malé kopané. Všechny 

srdečně zveme. Týmy přihlašujte na e-mailu: petrjankovec@seznam.cz.

Quest a Minitab
Ještě stále jsou volná místa na letních táborech Quest a Minitab. Vice na našem webu 

dcmplzen.cz a v předchozích Zpravodajích.

Creative
Zveme všechny mladé duchem na tvůrčí festiválek Creative! Koná se poslední prázdninový 

víkend, tedy 30. 8.–1. 9. 2024 v klášteře Teplá. Těšit se můžete na mladé kapely Diagnóza Exitus 
a Broken 42, divadélko Kindl a workshop suché jehly, izraelského tance, výroby kožených pe-
něženek, dramatiky hudby a dalších. Nebude chybět spousta skvělých lidí pro pokecání, sport 
i hraní, kavárna plná dobrot i točené pivo.

Chceme povzbudit všechny aktivní mladé k účasti na Celostátním setkání animátorů, které 
proběhne 12.–17. 8. 2024 v Kroměříži. Přihlašování již běží. Čím dříve se přihlásíte, tím levnější 
to budete mít (navíc biskupství nabízí na toto setkání příspěvek 2000 Kč). Přihlašuj se zde: 
csa.aksm.cz.

Ze života týmu:
Část našeho týmu se zúčastnila studijně-formačního kurzu pro pracovníky DC(Ž)M z celé 

Republiky, který se konal na Erlebachově boudě ve Špindlerově mlýně. Kromě četných před-
nášek a seminářů jsme prožili debatu s novým litoměřickým biskupem Stanislavem Přibylem, 
soukromý koncert Pavla Helana, večery plné sdílení, hraní na kytary, zpěvu a smíchu. Zastihl nás 
i sníh a tak jsme si postavili sněhuláka a Kačka neváhala udělat ve sněhu andělíčka. První dva 
dny běželo na Erlebašce současně s námi také setkání kaplanů pro mládež a tak každodenní 
mše svaté byly opravdu velkolepé, sloužené všemi přítomnými knězi. Vše korunovala skvělá 
tamní kuchyně.
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Dnes se půjdeme podívat do míst s největší 
koncentrací andělů na jeden čtvereční diecézní 
metr. Vezměte si Zpravodaj do kapsy a jedeme 
do Nečtin! Po silnici na Vary opustíme zalidně-
nou plzeňskou pánev, odbočíme za Úněšovem 
doprava a za chvilku jsme v teskné prázdnotě 
vylidněných Sudet. 

Městečko Nečtiny, kdysi zašlá obec, znovu 
povstává do bývalé krásy a přitáhlo i umělce. 
Před časem se zde konalo sochařské symposium 
s jasným zadáním: Ztvárněte anděla! A povedlo 
se. Od bývalého kostela u špitálu stojí jeden roz-
todivný pískovcový anděl vedle dalších neméně 
bizarních pěkně v řadě až do centra obce. Jak 
zbožní čtenáři vědí, slovo „anděl“ je převzaté 
z řeckého ἄγγελος (angelos) přes  hebrejské ְךאְָלַמ  
(mal‘ach) a znamená prostě „posel“. Když jsem 
tudy šel kdysi vpodvečer vandrem a díval jsem se 
na některé zde ztvárněné andělíčky, nebyl jsem 
si úplně jistý, která že duchovní mocnost nám je 
vlastně poslala… Množství dalších skulptur, ať 
už klasických nebo poněkud (post)moderních, 
uvidíte všude v okolí. Inu, barokní Manětín je 
hned za kopcem a jeho vliv se nezapře.

Toulky diecézí
Sochy kam se podíváš

Aleš Grubr

Kostel Luková s duchy. Zdroj Mapy.cz

Cesta andělů. Zdroj Mapy.cz
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Nad Nečtinami se vypíná kostel sv. Jakuba 
Většího. Není na náměstí, neboť vzhledem 
k charakteru údolí jej stavitelé excentricky 
umístili na vyvýšeninu pod prudký svah. Areál 
kostela je docela zajímavý a stojí za návštěvu; 
ve zdi je navíc zazděný znak Kokořovců.  Kousek 
za areálem najdete i židovský hřbitov. 

Asi kilometr severovýchodním směrem 
prorazilo zemské magma vzhůru a ztuhlo. 
Jeho zbytky vytváří pozoruhodný vrch zvaný 
Špičák – z poněkud fádního lesa najednou trčí 
sutí obalená miniatura Milešovky. Na vrcholu 
stával ve středověku hrádek; moc z něj nezbylo, 
jen dotek tajemna a nekonečné obzory kolem.

Přes údolí se mračí temná stolová hora Kozelka. 
Vytvořil ji ten samý, jen mnohem mohutnější vý-
lev magmatu. Dojem venezuelských 
stolových hor Tepui ještě umocňuje 
poněkud děsivá socha aztéckého 
bojovníka u přístupové cesty ve vísce 
Doubravice. Z hory strmě spadají 
skalnaté svahy, které na východě tvoří 
celé skalní město. Z něj je výhled na 
opravený kostel vesničky Luková se 
slavnými sádrovými sochami „duchů“, 
které tam před dvanácti lety instaloval 
mladý výtvarník Jakub Hadrava. Pohled 
oknem do kostelních lavic na nehybné 
bílé zahalené postavy patří k tomu nej-
silnějšímu, co jsem kdy viděl. Po opravě 

fasády už tam nevyšplháte k oknu z druhé strany, 
odkud donedávna nakukovali dobrodružnější 
návštěvníci, ale můžete se kultivovaně účastnit 
sobotní prohlídky, viz kostel-lukova.cz. Zajímavé 
je to i tak až až. Výstava kostel natolik proslavila, 
že přitáhla pozornost veřejnosti a poničenou 
stavbu se podařilo zachránit. Zázraky se dějí!

Až budete z Nečtin odjíždět, možná v zádech 
ucítíte pronikavý pátravý pohled. To se na vás 
dívají andělé. Tak se chovejte mravně!

Výlet je možné pojmout jako hvězdicový 
s Nečtinami jako výchozím bodem. Cesta andělů 
jde po rovině a je vhodná i pro kočárky. Výstup 
na Špičák je s převýšením sta metrů, na Kozelku 
dvě stě metrů a je jen pro zdatné turisty, co se 
nebojí aztéckých Indiánů.

Kostel Nečtiny. Zdroj Mapy.czAzték. Zdroj Mapy.cz

Zdroj Mapy.cz
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Knižní a jiné novinky

Panorama Bible – Starý zákon, Nový zákon
Stephen J. Binz

Bible je obrovskou knihovnou se 73 položkami. I když se skládá z mnoha knih a využívá různých 
literárních druhů, je Bible jako celek jedním vyprávěním o tom, jak Bůh vykoupil svět. I proto Bible 
s námi putuje dějinami. Patriarchové, proroci, soudci, králové, kněží, apoštolové, evangelisté, 
ale i my sami máme v této knize života své místo. Panorama Bible biblisty Stephena J. Binze se 
dělí na starozákonní a novozákonní část. Nejprve si z ptačí perspektivy mapujeme celek a poté 
zkoumáme bohatství jednotlivých knih. Biblický příběh spásy zahrnuje celý svět. Boží záměry 
a touhy, o kterých se v Bibli mluví, dávají lidskému životu smysl a cíl. 

Farář na čtyřkolce
Rozhovor s Bobem Fliedrem
Josef Kordík

Volání stát se knězem zaslechl na koupališti. Tři roky po kněžském svěcení podepsal Chartu 77. 
Přišel o státní souhlas, přesto dál sloužil mše, za což dostal půlroční podmínku. Začátkem70. let 
vstoupil k jezuitům, koncem 70. let od nich odešel. Živil se rukama. Po listopadu 1989 se stal 
farářem v Železnici kousek od Jičína, kde dodnes vytváří živé farní společenství. V nedalekých 
Valdicích slouží jako vězeňský kaplan. Jako poutník zdolal 3 000 kilometrů dlouhou cestu z Že-
leznice do Santiaga de Compostela. Knihu tvoří obsáhlý rozhovor s Josefem Kordíkem, několik 
rozhovorů s lidmi, kteří jsou mu blízko, a několik jeho vlastních textů.

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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Jak zabít Ježíše?
Zneužití moci, zneužívání a násilí v Bibli
Phillippe Lefebvre

Církev příliš dlouho mlčela ke zneužívání, jež se odehrávalo v jejím středu. Příliš dlouho před 
tímto skandálem zavírala oči. Příliš dlouho se domnívala, že stačí pokračovat v již známé cestě. 
Proto se autor této knihy rozhodl promluvit. Bez vytáček a uhlazování odhaluje ve světle Písma 
mechanismy zneužívání moci, ovládání druhých a násilí. Ukazuje, že je třeba jít proti proudu 
provinilého mlčení a konvenčních postupů. Vyzdvihuje potřebu být k dispozici, odvahu vydávat 
se novými cestami a zastávat se všech, jimž je ubližováno. Naše mlčení, naše lhostejnost, naše 
obavy z přiznání pravdy nezabíjejí pouze oběti, ale samotného Ježíše, který je v těchto „malič-
kých“ přítomen.

Vykročit do neznáma
Misie po františkánsku
Jack Mardesic

Bratr Jack Mardesic je členem malé františkánské komunity žijící v Bruselu. Často vyráží na 
krátkodobé misie ve stylu svatého Františka, tedy s modlitbou, ale bez peněz, bez zásob jídla 
a bez domluveného noclehu. V této nezajištěnosti pak zažívají nejen řadu zajímavých setkání, 
ale i překvapivou péči Boží prozřetelnosti. Příhody bratra Jacka a jeho druhů se odehrávají 
v různých městech Evropy a naléhavě připomínají skutečnost, že misijní pole je všude kolem 
nás a že ochota lidí naslouchat svědectví o Bohu je mnohem větší než ochota křesťanů svědčit 
o radosti z Boží blízkosti.

Příběh komunity Cenacolo
Matka Elvíra

Cesta ze závislosti je vždy náročná, nehledě na to, o jakou závislost se jedná. Dostat se z ní 
svépomocí je někdy takřka nemožné, což si uvědomovala i známá řeholnice matka Elvíra, když 
se vydala do ulic lidem ze závislostí pomáhat. Zanedlouho poté vznikla komunita Cenacolo 
a v Itálii se otevřel první komunitní dům. Další takový dům se otevřel v Medžugorji, odkud se 
roznesla zpráva o komunitě do dalších zemí světa, především v Evropě a v Latinské Americe. 
Matka Elvíra tak prostřednictvím této knihy sdílí příběh o založení a životě Komunity Cenacolo 
a popisuje své poslání – pomoci drogově závislým mladým lidem získat svou opravdovou svo-
bodu a zařadit se zpět do života.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba červen 2024
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:30
Úterý, pátek:  8:30–16:30
Sobota:   9:00–13:00
Polední pauza Po–Pá od 12:00–12:30 h!!!

Provoz prodejny a aktuální novinky z Kar-
melitánského knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku nebo na webovém 
portálu eshop.cirkev.cz.



Název kapitoly

6/24
8. 6. 10:00 – Stříbro, Pouť Panny Marie 

Bolestné

11. 6. 13:30 – Plzeň, Domov sv. Alžběty

17. 6. 9:00 – Klatovy, charita 

19. 6. 9:30 – Bečov, vikariátní konference 

22. 6. Neukirchen bei Hl. Blut, bohoslužba 
k 1150. výročí sv. Wolfganga 

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: Soňa Pikrtová. Další fotografie v tomto vydání: Jiří Strašek, Václav Beneš, Soňa Pikrtová, DCM Plzeň, 
Pixabay, účastníci akcí a Pastorační centrum. Ilustrace „Okénko pro děti“: Barbora Švédová.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Těšíme se na vaše příspěvky.
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2. 6. 10:00 – Švihov, kostel sv. Václava, 
mše sv. s biřmováním

3. 6. 18:00 – Plzeň, biskupství, Diecézní 
pastorační rada

5. 6. 9:30 – Praha, Rada ČBK pro ekumenis-
mus

8. 6. 10:00 – Drasty, svěcení kostela

9. 6. 10:00 – Rokycany, kostel Panny Marie 
Sněžné, mše sv. s biřmováním

 15:30 – Černošín, kostel sv. Jiří, žeh-
nání varhan

11.6. 8:00 – Plzeň, Církevní SŠ, beseda se 
studenty

12. 6. 10:00 – Praha, Školská komise ČBK

13. 6. 16:00 – Praha, Správní rada Nábožen-
ské matice

17. 6. 20:00 – Plzeň, Live s biskupem

18. 6. 10:00 – Praha, Ekonomická komise ČBK

 13:30 – Praha, Právní komise, ČBK

19. 6. 19:00 – Plzeň, kostel Panny Marie 
Růžencové, studentská mše sv. „Te 
Deum“

20 6. 17:00 – Plzeň, Ekonomická rada diecé-
ze

22. 6. 10:30 – Karlovy Vary, mše k 30 letům 
Farní charity Karlovy Vary

 16:00 – Neukirchen b. hl. Blut, mše sv. 
k 1150. výročí sv. Wolfganga

23. 6. 10:00 – Plasy, kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, mše sv. s biřmováním

30. 6. 15:00 – Starý Plzenec, rotunda, pout-
ní mše sv.

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1× měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědný redaktor: Pavel Říha – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 5. 2024
Uzávěrka příštího čísla: 15. 6. 2024


